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یــادداشـــت
  میزان نزدیکی به توافق نهایی 

قابل ارزیابی نیست

  گلباران مزار شهیدان 
رجایی و باهنر

مزار شهیدان رجایی و باهنر با حضور 
استاندار تهران و رئیس شورای هماهنگی 
گلباران  تهران  استان  اسلامی  تبلیغات 
شد. مراسم گلباران مزار شهیدان رجایی 
و باهنر عصر پنجشنبه ۳ شهریور ماه با 
حضور محسن منصوری استاندار تهران، 
حجت الاسلام والمسلمین محمودی رئیس 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان 
تهران، فرماندار تهران و جمعی از خانواده  های 
، ایثارگران در قطعه هفتاد و  معظم شهدا
دو تن بهشت زهرا)س( برگزار شد. رئیس 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان 
تهران در حاشیه این آیین معنوی در جمع 
خبرنگاران بیان کرد: هدف از برگزاری مراسم 
گرامیداشت شهدا از جمله شهدای هشتم 
شهریور آن است که بدانیم چه سرمایه هایی 
برای حفظ و حراست از انقلاب اسلامی 
تقدیم شدند و راه این شهدا ادامه پیدا کند. 
حجت الاسلام سید محسن محمودی عنوان 
کرد: شهیدان رجایی و باهنر مصداق واقعی 
دولت اسلامی بودند و باید راه این شهیدان 
و شاخصه های رفتاری و عملکردی این 
شهیدان الگویی برای دولتمردان جامعه 

اسلامی باشد. 

بودجه های حوزه زنان متناسب 
با آسیب ها نیست

نماینده مردم ایلام در مجلس گفت: 
در حوزه آسیب های اجتماعی زنان در 
معرض آسیب های اجتماعی قرار دارند و 
انتظار می رود که بودجه هایی متناسب با 
این آسیب ها برایشان در نظر گرفته شود. 
سارا فلاحی با بیان اینکه فضای رفاهی و 
نبود  واسطه  به  ما  زنان  برای  ورزشی 
اعتبارات بسیار کم هست، خانم های ما 
پارک زنان، مجتمع های بزرگ ورزشی، 
تصریح  ندارند،  اختصاصی  باشگاه های 
کرد: در حوزه آسیب های اجتماعی زنان 
در معرض آسیب های اجتماعی قرار دارند 
و انتظار می رود که بودجه هایی متناسب 
برایشان در نظر گرفته  این آسیب ها  با 
شود، متأسفانه در سفر رئیس جمهوری 
زنان به لحاظ اختصاص دادن اعتبار حذف 
شدند و ما مصوبه ای برای زنان نداشتیم که 
امیدواریم خانم خزعلی این خلا را پر کنند. 
فلاحی تصریح کرد: بانک اطلاعات و آمار 
زنان ما مخدوش است و انتظار می رود که 
این سامانه ای واقعی شکل بگیرد و آنچه که 
در خصوص زنان لازم است در این سامانه 

بارگذاری شود و ما به آن مراجعه کنیم. 

ثبت ۲ میلیون درخواست 
مردمی

نهاد  مردمی  ارتباطات  مرکز  رئیس 
ریاست جمهوری از ثبت بیش از دو میلیون 
درخواست مردمی در سفرهای رئیس جمهور 
حجت الاسلام  داد.  خبر  استان ها  به 
والمسلمین صالحی با اشاره به اینکه دولت 
سیزدهم مشکلات مردم را به تحریم ها 
گِرِه نزده است، اظهار کرد: دولت سیزدهم 
قفل های سیاست خارجی را با اقتدار در هم 
شکسته است. وی با بیان اینکه اگر می خواهیم 
عملکرد دولت انقلابی را در جهاد تبیین بیان 
کنیم باید ببینیم جایگاه مردم کجاست و 
ما براساس این جایگاه بزرگ چه اقداماتی 
انجام داده ایم، افزود: پس از بررسی جایگاه 
مردم می توانیم عملکرد خود را معدل گیری 
کنیم. صالحی با تأکید براینکه زحمات تمام 
مدیران در طول دوره مدیریتی که داشتند 
قابل ستایش است، اضافه کرد: باید در بیان 
اقدامات انصاف داشته باشیم و نمی توانیم 
بگوییم مدیران قبلی هیچ گونه اقدام مؤثری 
نداشته اند. رئیس مرکز ارتباطات مردمی نهاد 
ریاست جمهوری با بیان اینکه باید ضعف های 
خود را بپذیریم، تصریح کرد: مقام معظم 
رهبری تأکید داشتند که مسئولان از موانع 
سرِ راه خود با مردم سخن بگویند چون مردم 

به خوبی درک می کنند. 

دنبال خروج از رکود اقتصادی 
هستیم

گفت:  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
درآمد کشور افزون شده ولی باید مسائل 
روزمره و تاب آوری مردم را در نظر بگیریم و 
سرمایه گذاری کنیم تا کشور از رکود اقتصادی 
خارج شود. محمد حسینی با اشاره به اینکه 
در دولت کنونی تلاش شد کسری بودجه 
حل شود، افزود: اکنون هزینه های جاری 
کشور به موقع پرداخت می شود. امسال 
۲۰درصد از اعتبارات کشور به اقدامات 
عمرانی اختصاص داده شده و وضعیت صدها 
مرکز تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل بررسی 
و احیا و راه اندازی شده است. این مسئول 
با اشاره به امضای توافقی توسط معاون 
اول رئیس جمهور در خصوص ۱۵۰۰ مرکز 
اقتصادی و تولیدی که مجدداً راه اندازی شود، 
تصریح کرد: سال گذشته رئیس جمهور بر 
سلامت مردم تاکید داشت و ۱۵۰ میلیون دز 
واکسن کرونا از کشور چین وارد کشور شده 
و آرامش روانی در خصوص این بیماری به 

جامعه بازگشت. 

کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار 
داشت:  لازم است که در هر دادسرایی 
شعبه ای ویژه برای رسیدگی سریع و قاطع به 
سرقت های خشن و زورگیری ها ایجاد شود.  
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در جلسه بررسی راهکارهای مقابله سریع و 
قاطعانه با افراد مخل امنیت و آرامش مردم 
از جمله سرقت های خشن، با اشاره به مقوله 
جرم سرقت به عنف و غیرقابل تحمل بودن 
این قبیل جرائم برای جامعه بیان داشت: به 
واسطه سرقت های خشن و زورگیری هایی 
که در سطح شهرها رخ می دهد در جامعه 
ناامنی روانی ایجاد می گردد و این موضوعی 
است که نه برای شهروندان و نه برای ما به 
عنوان مسئولان حکومتی قابل قبول و قابل 
تحمل نیست. حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای در ادامه خطاب 
به دادستان کل کشور دستور داد با مساعدت 

و همکاری ضابطان و نیروی انتظامی و 
در صورت نیاز کمک گرفتن از بسیج، در 
اسرع وقت ستادی را برای مقابله با سرقت های 
خشن و زورگیری هایی که در سطح شهرها 
رخ می دهد تشکیل دهند و در هر دادسرا نیز 
شعبه ای ویژه برای رسیدگی سریع و قاطع به 
این قبیل سرقت ها ایجاد شود. رئیس دستگاه 
قضا با اشاره به ضرورت سرعت عمل بیشتر 
نیروی انتظامی در دستگیری زورگیران و 
سارقان به عنف،  بیان کرد: قوه قضائیه این 
آمادگی را دارد تا در راستای دستگیری 
هرچه سریع تر سارقان خشن، به نیروی 
انتظامی کمک کند؛ همچنین فراجا می تواند 
در انجام این مهم از نیروهای بسیج نیز کمک 
بگیرد. رئیس قوه قضائیه در ادامه، با اشاره به 
اهمیت مقوله حقوق عامه و تامین و تحکیم 
امنیت روانی شهروندان، به اتفاق  اخیر رخ 
داده در یکی از خیابان های تهران اشاره کرد 

و ابراز داشت: سارق پس از دستگیری، مدعی 
ارتکاب سرقت های متعدد به شیوه خشن 
شد؛ چنانچه ادعای او مقرون به صحت باشد 
این امر نشان دهنده ضعف در شناسایی و 
دستگیری سارقان است که ضروری است 
هرچه سریع تر در جهت رفع این ضعف 
اقدامات مقتضی صورت بگیرد. قاضی القضات 
تصریح کرد: صرف نظر از موضوعاتی که از 
حیث موارد قانونی وجود دارد و باید برای 
اصلاح قانون هم در صورت نیاز اقدام شود، 
آنچه در حال حاضر دارای اهمیت و اولویت 
است، شناسایی و دستگیری سریع و قاطع 
زورگیران و مرتکبان سرقت های خشن 
در راستای تامین و تحکیم امنیت روانی 
شهروندان است. محسنی اژه ای در پایان بار 
دیگر تاکید کرد: ترحم به این گونه مجرمان 
ستم به مردم است و نباید مورد ارفاق قانونی 

قرار گیرند.  

تحولات حول محور احیای برجام همچنان ادامه دارد و به 
نظر می رسد که پیشرفت های بسیاری حاصل شده و طرفین 
پس از زورآزمایی و طناب کشی مذاکراتی؛ به نتایجی دست 
یافتند که شاید بیش از اینکه تاکنون امتیاز کسب کردند دیگر 
امکانش فراهم نباشد و هر دو طرف نیز به اهداف اصلی خود دست 
پیدا کرده اند. مساله عمده ایران این است که مساله هسته ای و 
دانش افزایی ادامه پیدا کند. مساله بعدی تحریم هاست که ایران 
دغدغه  این را دارد که تحریم ها تا حد ممکن برداشته شود و در این 
شرایط بتواند پول های بلوکه شده خود را آزاد کند، از طرفی هم به 
بازارهای جهانی برای عرضه و فروش نفت دسترسی داشته باشد و 
پیشرفت هایی را هم که در زمینه غنی سازی و تولید سانتریفیوژ 
داشته ماندگار باشد. اما برای آمریکا بیشتر دغدغه امنیتی مطرح 
است که ایران چنان فعالیت هایش مورد رصد و ارزیابی قرار گیرد 
و انحراف از فعالیت هسته ای صلح آمیز قابل مشاهده باشد. این دو 
مساله دغدغه اصلی آمریکایی هاست که تاحدی در این مذاکرات 
و مواجهه بسته  های پیشنهادی محقق شده ولی بحث های فنی ریز 
مثل نحوه آزاد سازی اموال بلوکه ایران که چگونه انجام می شود 
و کدام یک در اولویت قرار دارد و دسترسی به بازارهای نفت و 
تحریم های نفتی، بیمه و حمل و نقل ممکن است که برای طرفین 
جای بحث باشد. از این رو است که طرفین در کلیات و اصول 
نظرشان به هم بسیار نزدیک است ولی در هر صورت مسائل فنی 
و حقوقی به یک بحث سیاسی تبدیل شده که باید کاملا آمادگی 
پذیرش نتایج مذاکرات را داشته باشد. لذا چون در امر سیاسی 
ظرفیت وجود ندارد و هر لحظه ممکن است هر سیاستمداری 
تحت تاثیر شرایط بیرونی یا مسائل داخلی خود تغییر عقیده دهد 
تضمینی از این جهت وجود ندارد. در نتیجه تا صد درصد توافق 
محقق نشود نمی توانیم بگوییم که چقدر شانس موفقیت وجود 
دارد. حتی 9۰ درصد یا بالاتر هم شانس وجود داشته باشد باید 
دید ده درصد بقیه چگونه خواهد بود و ممکن است به صد درصد 
تبدیل شود و منجر  شود به اینکه یا توافق به تعویق بیفتد یا اینکه 
از دور خارج شود. یعنی طرفین به سراغ جایگزینی پلن B بروند 
که جایگزین احیای برجام شود. لذا با اینکه می توان امیدوار بود که 
در چند وقت آینده توافق به انجام خواهد رسید اما نمی توان دقیقا 
گفت که طرفین چه زمانی به توافق خواهند رسید. سنجش میزان 

نزدیکی به توافق نهایی قابل ارزیابی کمی نیست.

خبــــــر
  گفت وگوی تلفنی امیرعبداللهیان

 با همتای قطری
وزیر امور خارجه کشورمان با شیخ محمد بن عبدالرحمن 
آل ثانی معاون نخست وزیر و وزیر خارجه قطر گفت وگو کرد. 
در گفت وگوی تلفنی دیروز حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان با شیخ محمد بن عبدالرحمن آل ثانی علاوه 
بر گفت وگو در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات رفع تحریم ها، 
برخی از موضوعات دوجانبه و منطقه ای مورد اهتمام دو طرف 

نیز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

آرمان ملی: رئیس جمهور نیروی انسانی 
نخبه را پرچمدار شعار »ما می توانیم« در کشور 
خواند و گفت: موفقیت های نخبگان کشور در 
المپیادهای علمی جهانی، از مهم ترین مصادیق 
امیدآفرینی در کشور و بسط روحیه خودباوری 
در جامعه است.  سیدابراهیم رئیسی در دیدار با 
مدال آوران المپیادهای علمی کشوری و جهانی، 
خانواده آنها، اساتید و معلمان فعال در این حوزه، 
با ابراز خرسندی از حضور در جمع آنان گفت: 
برافراشتن پرچم مقدس جمهوری اسلامی 
و افتخارآفریدن برای کشور در هر عرصه ای 
برای جامعه بسیار شیرین، عزت آفرین و دلپذیر 
است. رئیس جمهور موفقیت های علمی نخبگان 
دانش آموزی را حاصل لطف خداوند متعال 
برشمرد و خاطر نشان کرد: دانش بشری جلوه ای 
از علم خداوند است و اولین اثر آن باید نجات 
انسان و سپس نجات جامعه باشد. رئیس جمهور 
در ادامه با تاکید بر نقش محوری نخبگان و 
اندیشمندان در پیشرفت و تعالی کشور، از اراده 
جدی دولت برای طراحی سازوکارهای موثر 
توسعه شبکه نخبگانی و حفظ نخبگان در کشور 
خبرداد. وی نیروی انسانی نخبه را مهم ترین 
سرمایه کشور در مسیر توسعه پایدار خواند 
و اظهار داشت: شما مدال آوران عرصه های 
کشوری و جهانی نباید با ناملایمتی ها صحنه را 
خالی کنید، قرار است به دست شما فرهیختگان 
و نخبگان از مشکلات و مسائل جامعه گره گشایی 
شود. رئیسی در تشریح وظایف نخبگان و 
فرهیختگان کشور برای تعالی جامعه، افزود: 
»امید داشتن به خدا و الطاف الهی«، »پرهیز 
از یأس و ناامیدی«، »تلاش خستگی ناپذیر« 
و »مجاهدت در کسب علم« از وظایف شما 
نخبگان برای رفع مشکلات جامعه است، لذا 
در این مسیر شتابان و جهادی حرکت کنید. 
رئیس جمهور با گرامیداشت یاد شهید کاظمی 

آشتیانی مؤسس پژوهشگاه رویان، گفت: نام 
ایشان یک نماد از اراده، تصمیم، علم، دانش و 
فناوری است. ایشان با شعار »ما می توانیم« و با 
کمترین امکانات پژوهشگاه رویان را راه اندازی 
کرد. رئیسی تأکید کرد: دشمن نمی خواهد در 
کشور مدال آور المپیادی داشته باشیم که به 
افزایش تولید، فعالیت شرکت های دانش بنیان 
و راه اندازی واحدهای اشتغال آفرین کمک 
کنند، اما وظیفه ما این است که در مقابل او 
مجدانه ایستادگی کنیم تا دشمن مستأصل و 
مجبور به عقب نشینی شود. رئیس جمهور افزود: 
دشمن اگر در گذشته دنبال غارت مخازن و 
معادن کشورها بود، امروز در جنگ شناختی، 
الکترونیکی، سایبری و نرم افزاری دنبال جذب 
مغزها و نخبگان دیگر کشورها است. وی با اشاره 
به نقش مسئولان در رفع مشکلات و دغدغه های 
نخبگان در کشور، گفت: »امیدآفرینی«، »ایجاد 
زمینه های شکوفا کردن استعدادها« و »فراهم 

کردن بستر رشد و تعالی استعدادهای نخبگان« 
از وظایف مسئولان در قبال شما است. هرگونه 
هزینه کردن برای علم و دانش سرمایه گذاری 
است و موجب تضمین آینده کشور می شود. 
رئیس جمهور همچنین از همه دستگاه های 
دارای مسئولیت در حوزه نخبگان، از جمله 
باشگاه پژوهشگران جوان، جهاد دانشگاهی، 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری، وزارت بهداشت و 
دانشگاه آزاد، خواست زمینه جذب، اشتغال، رشد 
و شکوفایی نخبگان را بیش از پیش فراهم کنند. 
رئیسی در بخش پایانی سخنان خود بسط عدالت 
آموزشی را از اولویت های دولت مردمی خواند 
و تصریح کرد: همه فرزندان ایران اسلامی باید 
فرصت شکوفا شدن استعدادهای شان را داشته 
باشند و دولت چنانکه پیش از این هم اعلام کرده، 
به مقوله عدالت آموزشی به عنوان زیرساخت 

اصلی توسعه متوازن در کشور باور جدی دارد. 

رئیس جمهور: 

اراده جدی دولت برای حفظ نخبگان در کشور است 
نخبگان نباید با ناملایمتی ها صحنه را خالی کنند 

آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: دولت و مجلس محکوم 
به موفقیت بوده و این توقع بحق مردم است.  محمدباقر قالیباف در نشست 
شورای برنامه ریزی لرستان، ضمن تبریک و تهنیت به مناسبت هفته دولت 
و گرامیداشت سالروز شهادت شهیدان رجایی و باهنر، اظهار کرد: بدون 
شک این شهیدان از مصادیق مسئولانی بودند که تقوا پیشه می کردند، 
اخلاص داشتند و بر اساس سنت الهی حرکت کرده و دغدغه مند مردم 
بودند.  وی تصریح کرد: به استاندار لرستان و مجموعه عزیزان حوزه اجرایی 
استان خداقوت می گوییم، هنوز سال اول دولت سیزدهم بوده و مردم به 
این مجلس و دولت امیدوار هستند. این دولت و مجلس محکوم به موفقیت 
بوده و این توقع بحق مردم است. رئیس قوه مقننه خاطرنشان کرد: کمتر از 
۱۰ روز قبل بود که به نمایندگان لرستان اعلام کردم که قصد داریم به این 
استان سفر کنیم و با آشنایی که از این استان دارم، باید بگویم که لرستان 
از معدود استان هایی است که ظرفیت بسیار بالایی دارد و از سوی دیگر 
نیز ظرفیت های آن آنگونه که باید در مسیر بعد از دوران جنگ که فرصت 
خوبی برای انجام کارها بوده، رشد نکرده است. قالیباف با بیان اینکه لرستان 
از جهت سوابق گذشته و تمدن عظیم و قوی، قابلیت های زیادی دارد، 
اضافه کرد: در سال 9۰ مطالعه پنج الی شش ماهه ای از لرستان به مناسبت 
کارهایی که در حال انجام بود داشتم و دقیق به این استان پرداختم، در ذهن 
من این بود که به این استان با دقت بیشتری توجه شود. وی بیان کرد: با 

همت نمایندگان لرستان و با سیاست های مجلس یازدهم برای توجه به 
مناطق محروم، بودجه سال ۱۴۰۱ لرستان به رغم تمامی مشکلات در 
مقایسه با سال گذشته آن تفاوت پیدا کرده و این نوعی توجه است؛ 
اما به نظر می رسد که باید کار متفاوت تری از گذشته انجام دهیم و 

امیدواریم این سفر موجب رخ دادن این اتفاق خوب در برنامه هفتم 
توسعه شود. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه برخی نکات ارائه شده در این نشست تازگی 
داشت و آن ها را یادداشت کردم و حتماً به آن ها 
توجه می کنیم، افزود: اجازه بدهید در نشست فردا 
در خصوص اولویت های سفر و اقداماتی که باید 
انجام شود بحث کنیم و روسای کمیسیون ها 
جمع بندی های خود را ارائه کنند. قالیباف با 
تأکید بر اینکه معمولاً در استان ها تأکید می کنم 
دستگاه های نظارتی باید شجاعت را به مدیران 
امین و قوی بازگردانند و این خیلی مهم است، 

عنوان کرد: اگر به مدیرانی که قوی و امین نیستند فرصت و شجاعت داده 
شود، مشکل ایجاد می کنند و باید برای آن ها طور دیگری چاره اندیشی 
کرد، ولی به مدیر قوی و امین باید شجاعت داد تا بتواند کارها را پیش ببرد و 
مسئولیت پذیر باشد، امروز در بوروکراسی بسیار پیچیده و بی ربطی گرفتاریم 
که اگر بخواهیم از آن عبور کنیم باید شجاعت داشته باشیم وگرنه در 
مسیرهایی می افتیم که کمتر کسانی حاضر می شوند که هزینه ها را بدهند 
و شجاعت داشته باشند. وی اظهار کرد: اگر کسی قوی، امین، با اخلاص و 
با شجاعت کار کند و به دِین خود نسبت به مردم، انقلاب و نظام عمل کند 
بدون شک خداوند از او حمایت کرده و آبروی او را حفظ می کند و قدرت او را 
تقویت می نماید و این سنت الهی است و در آن تردید نکنید. رئیس مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: دیوان محاسبات و سازمان بازرسی باید در این 
راه تلاش کنند تا در حین نظارت، حمایت و گره گشایی، شجاعت را نیز به 
مدیران بدهند البته خود مدیر باید شجاع باشد اما دستگاه های نظارتی 
نباید شجاعت و انگیزه مدیر را از بین ببرند. محمدباقر قالیباف همچنین در 
جریان دومین روز از نظارت ستادی خود در استان لرستان در حاشیه بازدید 
از سد معشوره با اشاره به اینکه در آستانه نهایی کردن برنامه هفتم توسعه 
هستیم، چند هفته آینده سیاست های برنامه هفتم قطعی می شود و مجلس 
و دولت بر اساس آن سیاست ها باید برنامه پنج ساله را تنظیم کنند، ادامه 
داد: استان لرستان یکی از استان هایی است که همه شاخص های آن نشان 
می دهد که اگر بحران و چالش اول کشور مساله آب باشد، این استان 
در حوزه آب شرایط قابل قبولی دارد و در مقایسه با سایر نقاط 
کشور وضعیت آن مطلوب است. رئیس مجلس با تأکید بر اینکه 
استان لرستان نیروهای توانمند و پرکاری دارد اما از سوی دیگر 
در حوزه اشتغال با مشکل مواجه است، ادامه داد: قبلا و در دهه 9۰ 
مطالعات دقیقی از این استان شده، در آستانه برنامه توسعه 
هفتم نیز به این استان سفر کرده ایم تا با نگاه عمیق تر 
و دقیق تری نسبت به گذشته آن را ببینیم، مهم ترین 
موضوعی که باید در استان مورد توجه قرار گیرد، آب 
است. وی با بیان اینکه موقعیت کشاورزی این استان 
را همه می دانند و بر آمار آن مسلط هستند، تصریح 
کرد: لرستان در حوزه کشاورزی، زراعت، باغبانی 
و گیاهان دارویی شرایط منحصر به فردی دارد، 
صنایعی که بتوانند این محصولات را فرآوری کنند 

لازم هستند.  

محمد باقر قالیباف: 

دولت و مجلس محکوم به موفقیت بوده و این توقع بحق مردم است  

دیــدگــــاه
چرایی فساد در اقتصاد

اقتصاد ایران دارای ظرفیتی برابر با ۵۰۰ میلیارد دلار است. 
اقتصادی که در این حد متوسط است و اقتضائات خود را دارد 
و اگر نتواند مراحل جنینی خود را به درستی طی کند؛ فساد 
و رانت در آن فزونی خواهد یافت. روزگاری اگرسخن از فساد 
۱۲۳ میلیاردی به میان می آمدکشور به لرزه  می افتاد اما امروز 
فساد و ارقام آن عادی شده است. روزی رسانه ها از پرونده فساد 
رفیقدوست می نوشتند و بعد ها پرونده فساد مه آفرید خسروی 
رسانه ای شد و این مورد در پرونده بابک زنجانی به اوج رسید و 
بعدها چندین مورد دیگر هم رسانه ای شد و هم اکنون پرونده ای 
در ارتباط با فولاد مبارکه مطرح است که گویا و البته برخی 
وابستگی به آن و اعداد آن را نفی می کنند.  از این جهت می توان 
مدعی شد فساد وارد فاز خطرناکی شده است که اگر روند آن 
اصلاح نشود، هر از چند گاهی فسادهایی با اعداد بزرگ تری را 
شاهد خواهیم بود.  اقتصاد ایران برای فرار از فساد باید به سمت 
رقابتی شدن حرکت کند. دولت باید از بنگاه داری فاصله بگیرد 
آن گاه در مسیر بازسازی اقتصاد ایران قرار خواهیم گرفت. 
البته ظاهرا اصل ۴۴ در ایران اجرایی شده است اما ناقص اجرا 
کردن اصل ۴۴ بر عمق فساد افزوده است زیرا اگر این بنگاه ها به 
شیوه دولتی اداره می شد، دولت مسئولیت آن را می پذیرفت. 
در خصوصی سازی ها عموما شرکت های دولتی به صندوق ها 
از صندوق فرهنگیان تا صندوق  دیگر واگذار شد که اکنون نه 
زیر نظر دولت قرار دارند و نه خصوصی هستند. از این جهت نه 
می توان قوانین مربوط به بخش خصوصی را در ارتباط با آنها در 
نظر گرفت و نه طبق آن این شرکت ها را مورد بازخواست قرارداد 
و نه می توان بر اساس شرکت های دولتی اقدام به مدیریت آنها  
کرد تا مورد سوءاستفاده قرار نگیرند. اکنون سهامداران حقیقی 
هیچ نقشی در این شرکت ها ندارند. بخش قابل توجهی از سهام 
فولاد مبارکه مربوط به نهادهای مختلف است که متأسفانه 
به خاطر همین مشکلات اعلام شده زیر سوال رفته اند. از سوی 
دیگر اگرچه این شرکت ها خصوصی شده اند اما هیات مدیره آن 
همچنان توسط وزارتخانه ها تعیین می شوند. هیات مدیره این 
شرکت ها هرجا به سودشان باشد از طریق قوانین دولتی شرکت ها 
را مدیریت می کنند و هرجا به نفعشان باشد از طریق قوانین 
مربوط به شرکت های خصوصی اقدام به اداره شرکت می کنند. 
این موارد می تواند به مشکلات متعددی تبدیل شود.  از جمله 
آن فسادهایی است که هر از چند گاهی از یک شرکت خصولتی 

شنیده می شود. 

محمودمیرلوحی    
فعال سیاسی اصلاح طلب

قصه آمریکا با ما، قصه 
هسته ای نیست

 خطیب نماز جمعه این هفته 
به  خطاب  برجام  درباره  تهران 
مردم گفت: مذاکره کنندگان از 
جنس شما هستند و مطمئن باشید 
ذره ای به دشمن باج نخواهند داد. 
سیداحمد خاتمی اظهار داشت: در 
این ۴۳ سال آمریکا دست از توطئه 
برنداشته است و دوست دارند ما در 
مشکل باشیم. نظرشان را به ایران 
ارائه دادند، ولی هنوز ایران اظهار 
نظر نکرده است. آنها حرف های 
زهراگین می زنند و تا مشکلی برای 
ما پیش  آید آنها اظهار خوشحالی 
می کنند؛ لذا قصه آمریکا با ما، قصه 
هسته ای نیست، بلکه قصه آن است 

که اصل نظام ما را نمی خواهند. 

یوسف مولایی
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس قوه قضائیه دستور داد؛ 

زورگیران و مرتکبان سرقت های خشن سریع شناسایی و دستگیر شوند 

مردم نامحرم دولت 
نیستند

سیزدهم  دولت  سخنگوی   
خاطرنشان کرد: دولت اعتقادش 
بر این است که اگر من برآمده از 
رأی ملت هستم باید با چشم مردم 
به مسائل نگاه کنم اگر اشکالی و 
ایرادی هست بروم به مردم منتقل 
دولت  نامحرم  که  مردم  کنم، 
جهرمی  بهادری  علی  نیستند. 
اضافه کرد: دستاورد این سفرها این 
شد که دولت اساسی ترین مسائل را 
از زبان خود مردم و مسئولان منطقه 
شنید و با مشاهده عینی درک کرد 
و در اولویت بندی مناسب قرار داد. 
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات 
مدیریتی ما در کشور تصمیم گیری 
در مرکز به جای مردم مناطق است، 
بیان کرد: کلنگ پروژه هایی به زمین 
زده شده بدون آنکه بودجه و منابع 
آن مشخص باشد، اگر پولی هست 
تکمیل پروژه های ناتمام انجام شود. 
سخنگوی دولت سیزدهم ادامه 
داد: یکی از نتایج سفر استانی در 
طول سال گذشته این بود که دولت 
مردمی در طی یک سال گذشته 
تقریباً پروژه جدیدی بجز در حوزه 
مسکن یا موضوعات اساسی کلنگ 
نزده است. از بین پروژه ها، آن هایی 
که سال ها روی زمین مانده بود در 
اولویت قرار گرفت و دولت بر روی 

آن ها تمرکز کرد. 

 مدت انتظار وزرا 
 برای دیدار با رئیسی 

چقدر است ؟

  
رئیس جمهور  دفتر  رئیس 
گفت: رئیس جمهور با هیچ کس 
عقد اخوت نبسته  است؛ اگر کسی 
کارنامه موفق داشته باشد در دولت 
حضور خواهد داشت. رئیس دفتر 
رئیس جمهور در پاسخ به سوالی 
درباره شایعات پیرامون اختلاف 
میان تیم اقتصادی دولت تصریح 
کرد: اصلًا این تحلیل که القا شده 
درست نیست؛ تیم اقتصادی دولت 
از نظر مبانی فکری مشترک است؛ 
اگر اختلاف نظر جزئی نیز باشد در 
مرحله قبل از تصویب است و بعد 
از تصویب همه خودشان را مقید 
می دانند که تصمیم نهایی دولت را 
اجرا کنند.  غلامحسین اسماعیلی 
در پاسخ به سوالی پیرامون جریان 
دیدارهای وزرا با رئیس جمهور 
اظهار کرد: انتظار وزرا برای دیدار با 
رئیس جمهور در حد چند ساعت و 
نهایتاً یکی دو روز است. اگر خیلی 
بلافاصله  باشد،  خاصی  مساله 
بعد از جلسه هیات دولت وزرا در 
همان محل با رئیس جمهور دیدار 

می کنند. 


